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Veoma sam zahvalan kardinalu Bozaniću kao promicatelju svečane mise 

zahvalnice za proglašenje svetima pape Ivana XXIII. i pape Ivana Pavla II., 

povodom proljetnoga zasjedanja Biskupske konferencije. Zajedno s njime bratski 

pozdravljam predsjednika Hrvatske biskupske konferencije (HBK), nadbiskupa 

Želimira Puljića, ovdje prisutnu subraću biskupe, svećenike, redovnike i 

redovnice, bogoslove i sjemeništarce, pastoralne djelatnike i sve vas, draga braćo 

i sestre, koji velikom pobožnošću sudjelujete u ovome svečanom liturgijskom 

slavlju. U svoj jednostavnosti dopustite mi izraziti svoju dirnutost tom 

inicijativom, koja izražava – još jedanput – veze dubokoga zajedništva Crkve 

Božje koja je u Hrvatskoj i Apostolske Stolice. 

 

Ivan XXIII. i Ivan Pavao II. su dvojica papa koja su obilježila povijest 

suvremene Crkve. Prvi, Papa Dobri, papa je Drugoga vatikanskog koncila, koji 

je otvorio nova obzorja za hod Crkve; papa koji je dirnuo srca raznih naraštaja 

ljudi, pa i onih koji su tradicionalno daleko od kršćanske vjere. Ivan Pavao II. je 

Papa koji je došao s Istoka. Njegov dugi pontifikat bio je bogat plodovima, i 

zbog toga što je bio pokretan velikim pastoralnim i misionarskim smislom, koji 

ga je vodio prema tome da i tjelesno bude prisutan u svim krajevima kršćanskoga 

svijeta. On je papa koji je ovdje poznat kao prijatelj Hrvatske. Svojim se 

osobnim svjedočanstvom na trenutak želim zaustaviti govoreći baš o njemu, jer 

sam imao radost i čast upoznati ga izbliza i jer je za mene uvijek bio važna i 

trajna uporišna točka na mome svećeničkom i biskupskom putu.  

 

On me je imenovao biskupom 1998. i od njega sam primio biskupsko 

ređenje 6. siječnja 1999. Imao sam povlasticu upoznati ga izbliza, najprije u 

služenju apostolskim nuncijaturama, osobito od 1986., kada sam bio premješten 

u Prefekturu Papinskoga doma, a zatim u Italiji. Nakon toga, u proljeće 1992., s 

ganućem sam primio vijest da me želi uputiti u Apostolsku nuncijaturu u 

Poljskoj, u njegovu ljubljenu domovinu. Tamo sam tijekom sedam godina 

mogao iz bližega upoznati duboke poveznice koje su povezivale Svetoga Oca, 



Poljsku i slavenski svijet. Tamo sam bolje razumio neke od vidika njegove 

velike osobnosti: svećenika, filozofa i pastira. 

 

Godine 1998. želio je da budem njegovim predstavnikom u Pakistanu i 

Afganistanu. I upravo iz bogatoga iskustva u tim dalekim zemljama, želim 

spomenuti događaj koji je na neizbrisiv način ostao utisnut u moje zahvalno 

sjećanje na njega. Bilo je dirljivo vidjeti uronjenost naših malih zajednica, kao i 

tolikih muslimana dobre volje, u trenutke njegova umiranja 2005. Uvelike je 

zadivila činjenica da mi je predsjednik te islamske republike, general Pervez 

Mušarraf, dao do znanja da želi doći u Nuncijaturu, kako bi se upisao u knjigu 

žalosti. Nije bila riječ o rutini, jer Predsjednik nije sudjelovao u tužnim ili 

radosnim događajima veleposlanstava. Došao je, dakle, taj državni poglavar i 

ispisao gustim tekstom cijelu stranicu u knjizi žalosti. Dugo smo se zadržali u 

razgovoru o teškim pitanjima odnosa između kršćanskih zajednica i islamskoga 

svijeta. Zatim je – nakon što sam predstavio osoblje Apostolske nuncijature – 

general Mušarraf održao improvizirani govor, u kojemu je rekao nešto što je, po 

mome mišljenju, odražavalo posebno obilježje lika Ivana Pavla. Tada je rekao: 

„Pitat ćete se zašto sam napravio ovaj iskorak iz protokola. Razlog je vrlo 

jednostavan. Postoji nešto što me se posebno dojmio, kada sam bio kod njega u 

Vatikanu. Onkraj onoga što smo si rekli, bio sam zadivljen 'velikom svjetlošću' 

koja je izbijala iz njega. Sjećam ga se kao 'svjetložarećega'. Zračio je energijom 

svjetla koja me duboko dirnula.“  

 

To je bilo i moje iskustvo od prvoga osobnog susreta s Ivanom Pavlom II. 

General Mušarraf je bio u pravu! Iz njega je sjajila velika svjetlost: svjetlost 

njegova nutarnjega svijeta, njegove blizine s Bogom. Uvijek sam se divio 

njegovoj čvrstoći karaktera, širokoj ljudskoj i kulturalnoj obrazovanosti, 

dosljednosti odluka, prosvijetljenomu naučavanju, apostolskoj revnosti, 

ekumenskoj i međureligijskoj zauzetosti. Ipak, ponad svega toga, u meni u 

spomenu na njega ostaje zauvijek upisano svjetlo koje je isijavalo u susretima s 

njim. Zato ne prestajem zahvaljivati Bogu za dar koji je darovao Crkvi i svijetu u 

tako uzornome i svetome liku Biskupa i Pape.  

 

************ 

 

U ovome svom osobnom svjedočanstvu želim dodati još nešto, a tiče se 

onoga što su mnogi od vas imali mogućnost iskusiti i doživjeti izravno. Naime, 

Ivan Pavao II. bio je osoba koja je dobro poznavala probleme Hrvatske. On je na 



primjeran način združio slavensku osjetljivost svoga poljskog podrijetla s 

odgovornošću vrhovnoga pastira Katoličke Crkve.  

 

Kada sam bio na službi u Rimu (do 1992.) i kada sam bio u Poljskoj (do 

1999.) puno sam ga puta čuo kako izražava svoju ogorčenost i svoju zabrinutost 

onime što se događa ovdje, u Hrvatskoj i u susjednim zemljama, pri kraju 

dvadesetoga stoljeća, u srcu Europe. Zato nije oklijevao neprestance podizati 

svoj glas, kako bi skrenuo pozornost svijeta i odgovornih u međunarodnoj 

zajednici. Zbog toga je osjetio svojom dužnošću posegnuti za najboljim 

sredstvima papinske diplomacije, kako bi Papin glas imao željeni odjek. I, kao 

što vam je dobro poznato, bio je gorljiv u osobnome praćenju onoga što su 

poduzimale katoličke karitativne organizacije, da bi duhovna blizina bila 

pretočena u inicijative i konkretne geste solidarnosti. 

 

Ovo me slavlje, braćo i sestre, potiče na podsjećanje na neke pojedinosti 

koje se ne smiju zaboraviti. Naime, u ovim godinama moje službe Crkvi u 

Hrvata, mogao sam vidjeti kako hrvatski vjernici u vlastitome spomenu vjere 

čuvaju osobito dragocjenost njegovih triju pohoda pape Ivana Pavla II. Hrvatskoj 

i dvaju Bosni i Hercegovini. Osim toga, 1989. godine pohodio je također 

Papinski hrvatski zavod sv. Jeronima u Rimu. Uvjeren sam da su upravo ti dani – 

premda odražavaju i velike teškoće i izazove osjetljivih povijesnih trenutaka – 

među najradosnijim danima Crkve u Hrvata. Stoga sam uistinu radostan što 

večeras možemo moliti zajedno upravo u zagrebačkoj prvostolnici koja čuva 

spomen na dva njegova pohoda.  

 

Nedvojbeno je da je njegov prvi pohod prije dvadeset godina imao 

posebnu važnost. Molitva Ivana Pavla II. na grobu kardinala Alojzija Stepinca 

bila je gesta kojom je duboko ganuo hrvatske vjernike te je istodobno otvorio put 

prema kanonizaciji toga časnoga pastira, za što nastavljamo i danas ustrajno 

moliti. 

 

Osim toga, smatram važnim spomenuti i to da odnosi između hrvatskih 

vjernika i Ivana Pavla II. imaju dublje korijene. Kako bi bilo moguće zaboraviti 

toplinu riječi kojima se prvi put jedan papa Hrvatima obratio na hrvatskome 

jeziku? Bilo je to prije trideset i pet godina, 30. travnja 1979., u bazilici sv. Petra 

u Rimu. Nakon što je pred sudionicima hrvatskoga nacionalnog hodočašća 

istaknuo poveznice Svete Stolice i hrvatskoga naroda, posebno je naglasio tri 

vjernosti: vjernost Isusu Kristu i evanđelju, svjedočenu duhom mučeništva; 



vjernost prema Rimskoj Crkvi i Petrovoj katedri; vjernost i pobožnost prema 

Mariji, Majci Božjoj i Majci Crkve. Toj trostrukoj vjernosti dodao je trostruko 

ohrabrenje: „Budite vjerni, budite postojani, budite ponosni na svoje kršćansko 

ime!” i trostruki izrijek blizine: “Dragi moji Hrvati! Papa vas voli, Papa vas grli 

i prima! Papa vas blagoslivlja!" U njegovim se pohodima Hrvatskoj uvijek 

ispreplitala ta trostrukost; ne samo kao spomen na prošlost, nego kao zauzetost 

poslanja Crkve u hrvatskome narodu. Zato je svaki njegov pohod nosio u sebi 

zahvalni pogled unatrag za ostvareno djelo u snazi milosti Božje, te istodobno 

pogled prema budućemu, u svjetlu vjere.  

 

Draga braćo i sestre, zahvaljujmo Bogu za darove koje smo primili po 

novoproglašenomu svetom Papi. Moja je želja, koja postaje molitvom u ovome 

euharistijskom slavlju, da trostruka vjernost i poveznice s Apostolskom Stolicom 

nastave uvijek pratiti hod ovih mjesnih Crkava.  

 

********** 

 

Dopustite mi zadnju misao. Ovo je slavlje zahvale organizirano za danas, 

kada slavimo liturgijski spomendan Majke Božje Fatimske. Prisjećamo se 13. 

svibnja 1981. kada je Ivan Pavao II. čudesno preživio težak atentat, zahvaljujući 

nebeskoj zaštiti Djevice Marije. U našemu pogledu vjere na ono što se dogodilo 

prije trideset i tri godine, tamo je bio Netko tko je poremetio nakane i planove 

ljudi odlučili ukloniti Papu. Mi vjerujemo da je u tome bila Gospodinova ruka, 

zahvaljujući zagovoru Majke Božje, baš kako se dogodilo često u povijesti 

Crkve. 

 

Puno je znakova u njegovu životu i pontifikatu Ivana Pavla II. koji govore 

'marijanskim jezikom'. U svojoj je pobožnosti prema Majci Božjoj njoj povjerio 

cijeli svoj život, a ona ga je pratila uvijek, u svim krajevima svijeta. Tako je i 

ovdje u Hrvatskoj, u njoj posvećenim svetištima i pred njezinim milosnim 

likovima koje ovdje častite stoljećima, uvijek povjeravao sudbinu Crkve. 

 

U Ivanu Pavlu II. možemo pronaći sjajni primjer marijanske pobožnosti. 

To mi se čini naročito važnim u ovome mjesecu svibnju, tradicionalno 

posvećenomu Mariji. Zato se obraćamo njoj, Majci Crkve, posebno danas, 

povjeravajući joj – djetinjim i obnovljenim žarom – tjeskobe, radosti i nade naših 

mjesnih Crkava. 

 



Neka Presveta Djevica, Advocatae Croatiae, fedelissima mater, najvjernija 

odvjetnica Hrvatske, za sve nas ovdje okupljene i za cijelu Crkvu u Hrvata – 

ovdje dostojno predstavljenu po svojim posvećenim pastirima – izmoli obilje 

blagoslova i milosti. Amen! 



Messa di Ringraziamento  

per la Canonizzazione di Giovanni XXIII e Giovanni Paolo II  

 

Omelia del Nunzio Apostolico 

(Zagabria, 13 maggio 2014) 

 

 

 

Sono molto grato al Cardinale Bozanić per essersi fatto promotore di una 

solenne Messa di ringraziamento per la canonizzazione di Giovanni XXIII e Giovani 

Paolo II, in occasione della Sessione Primaverile della Conferenza Episcopale. 

Insieme a lui, saluto fraternamente il Presidente della CEC, l’Arcivescovo Želimir 

Puljić, i Confratelli Vescovi qui presenti, i Sacerdoti, i Religiosi e le Religiose, i 

Seminaristi, gli operatori di Pastorale, e tutti voi, cari fratelli e sorelle, che 

partecipate con tanta devozione a questa solenne liturgia. Con tutta semplicità, 

consentitemi di dire che sono molto toccato da questa iniziativa, che esprime - un 

volta di più - i vincoli di profonda comunione della Chiesa di Dio che è in Croazia 

con la Sede Apostolica.  

 

Giovanni XXIII e Giovanni Paolo II sono stati due Pontefici che hanno 

segnato la storia della Chiesa contemporanea. Il primo, il Papa Buono, è il Papa del 

Concilio Vaticano II, che ha aperto nuovi orizzonti per il cammino della Chiesa; ed è 

il Papa che ha toccato i cuori di generazioni di persone, anche di quelle 

tradizionalmente lontane dalla fede cristiana. Giovanni Paolo II è il Papa che veniva 

dall’Est. Il suo lungo pontificato è stato ricco di frutti, anche perché era animato da 

un grande senso pastorale e missionario, che lo portò a rendersi fisicamente presente 

in tutti i punti dell’Orbe cristiano. E’ il Papa che qui è conosciuto come amico della 

Croazia. Ebbene, soprattutto su di lui vorrei soffermarmi con una mia personale 

testimonianza, perché ho avuto la gioia e l’onore di conoscerlo da vicino, e perché 

egli ha sempre costituito per me un importante e constante punto di riferimento nel 

mio cammino di Sacerdote e di Vescovo.  

 

Fu lui a chiamarmi all’episcopato nel 1998 e da lui ricevetti l’ordinazione 

episcopale il 6 gennaio 1999. Ebbi il privilegio di conoscerlo personalmente, prima 

nel mio servizio nelle Nunziature Apostoliche, e specialmente dal 1986, allorché fui 

trasferito alla Prefettura della Casa Pontificia, e poi in Italia. Successivamente, nella 

primavera del 1992, accolsi con emozione la notizia che egli voleva destinarmi alla 

Nunziatura Apostolica in Polonia, la sua amatissima Patria. Lì per sette anni potei 

costatare più da vicino i vincoli profondi che univano il Santo Padre, la Polonia e il 



mondo slavo. Lì capii meglio alcuni aspetti della sua grande personalità di sacerdote, 

filosofo e pastore.  

 

Nel 1998 egli mi volle suo Rappresentante in Pakistan e Afghanistan. E 

proprio dalla intensa esperienza in quei Paesi lontani, vorrei menzionare un episodio 

che è restato impresso in maniera indelebile nel grato ricordo che ho di lui. Alla sua 

morte, nel 2005, fu commovente vedere la partecipazione delle nostre piccole 

comunità e anche di tanti musulmani di buona volontà. Soprattutto destò molta 

meraviglia il fatto che il Presidente di quella Repubblica Islamica, il Gen. Pervez 

Musharraf, mi fece sapere che era suo desiderio di venire in Nunziatura per fare le 

condoglianze. Non era una cosa di routine, perché il Presidente non partecipava ad 

eventi tristi o lieti delle Ambasciate. Venne dunque il Capo dello Stato, scrisse una 

pagina densa sul registro di condoglianze; ci intrattenemmo a lungo sulle spinose 

questioni delle relazioni sofferte tra le comunità cristiane e il mondo islamico. Poi - 

allorché presentai il personale della Nunziatura Apostolica - il Gen. Musharraf 

improvvisò un discorso, in cui disse qualcosa che a mio parere coglieva una specifica 

nota della figura di Giovanni Paolo: “Vi chiederete perché ho fatto questo strappo al 

protocollo. Ebbene il motivo è molto semplice: quando sono stato da lui in Vaticano, 

mi colpì soprattutto una cosa. Al di là di quello che ci dicemmo, fui affascinato dalla 

“grande luce” che emanava da lui. Lo ricordo come una persona “fosforescente”. 

Trasmetteva una energia di luce, che mi toccò profondamente”.  

 

 Ebbene, questa era stata anche la mia esperienza, sin dal primo incontro 

personale con Giovanni Paolo. Il Gen. Musharraf aveva ragione! Da lui emanava una 

grande luce: la luce del suo mondo interiore, della Sua vicinanza con Dio. Di lui ho 

sempre ammirato la fermezza del carattere, la vasta formazione umana e culturale, la 

coerenza delle decisioni, l’illuminato magistero, lo zelo apostolico, l’impegno 

ecumenico ed interreligioso. Ma soprattutto, in me resta per sempre scritta nella 

memoria che ho di lui, la luce che si irradiava negli incontri con lui. Perciò non cesso 

di rendere grazie a Dio per il dono che ha fatto alla Chiesa e al mondo di una tale 

eminente e santa figura di Vescovo e di Sommo Pontefice.  

 

************ 

 

 Un altro punto vorrei aggiungere in questa mia testimonianza; e questo 

riguarda ciò che molti tra voi ebbero la possibilità di sperimentare e di provare 

direttamente. E cioè, Giovanni Paolo II era una persona che conosceva bene i 



problemi della Croazia. Egli univa in maniera esemplare la sensibilità slava della sua 

origine polacca con la responsabilità del Supremo Pastore della Chiesa Cattolica. 

 

 Quando ero in servizio a Roma (fino al 1992) e quando ero in Polonia (fino al 

1999), lo sentii molte volte esprimere la sua amarezza e la sua preoccupazione per 

ciò che stava succedendo qui, in Croazia e nei Paesi vicini, alla fine del ventesimo 

secolo, in piena Europa. Perciò non esitò a levare incessantemente la sua voce, per 

richiamare l’attenzione del mondo e dei responsabili della comunità internazionale. 

Per questo motivo, sentì suo dovere attivare le risorse migliori della diplomazia 

pontificia, affinché la voce del Papa avesse l’eco sperata. E, come ben sapete, si fece 

premura di seguire personalmente gli interventi degli organismi caritativi cattolici, 

affinché la vicinanza spirituale si traducesse anche in iniziative e gesti concreti di 

solidarietà.  

 

 Questa celebrazione mi spinge anche a richiamare qualche elemento che non 

può essere dimenticato. E cioè, in questi anni del mio servizio alla Chiesa croata, ho 

potuto costatare che i fedeli croati conservano nella propria memoria di fede in 

particolare il tesoro delle tre Visite di Giovanni Paolo II in Croazia e delle due in 

Bosnia ed Erzegovina. Oltre a queste, nell’anno 1989 egli visitò pure il Pontificio 

Collegio Croato di San Girolamo in Roma. Personalmente sono convinto che proprio 

quei giorni - per quanto essi rispecchiavano le gravi difficoltà e le sfide di delicati 

momenti storici - sono tra i giorni i più felici della Chiesa croata. Perciò sono 

veramente lieto che stasera possiamo pregare insieme proprio nella Cattedrale di 

Zagabria, che custodisce la memoria di due di quelle Visite.  

 

 Senza dubbio, la prima Visita di vent’anni fa ebbe un’importanza speciale: la 

preghiera di Giovanni Paolo II sulla tomba del Cardinale Alojzije Stepinac fu un 

gesto che toccò profondamente i fedeli croati, e allo stesso tempo aprì la strada verso 

la canonizzazione di quel venerabile Pastore, per la quale continuiamo a pregare 

intensamente anche oggi.  

 

 Inoltre, mi pare importante menzionare che le relazioni tra i fedeli croati e 

Giovanni Paolo II hanno radici ancora più profonde. Come sarebbe possibile 

dimenticare l’affetto e il calore delle parole con le quali per la prima volta un Papa si 

rivolse ai croati, in lingua croata? Questo avvenne trentacinque anni fa, il 30 aprile 

1979 nella Basilica di San Pietro a Roma. Dopo aver menzionato ai partecipanti del 

pellegrinaggio nazionale croato i vincoli tra la Santa Sede e il popolo croato, egli 

insistette su una triplice fedeltà: la fedeltà a Gesù Cristo e al Vangelo, testimoniata 



con lo spirito dei martiri; la fedeltà alla Chiesa Romana e alla Cattedra di San Pietro; 

la fedeltà e la devozione verso Maria, Madre di Dio e Madre della Chiesa. A questa 

triplice fedeltà aggiunse un triplice incoraggiamento: “Siate fedeli, siate costanti, 

siate orgogliosi del vostro nome cristiano”! ; e una triplice espressione di vicinanza: 

“Miei cari Croati! Il Papa vi ama. Il Papa vi abbraccia e vi accoglie. Il Papa vi 

benedice!”. Nelle sue Visite in Croazia, era sempre intrecciata questa triplicità, non 

solo come memoria del passato, ma anche come impegno della missione della Chiesa 

nel popolo croato. Perciò, ogni sua Visita portò dentro di sé uno sguardo 

retrospettivo di ringraziamento per l’opera compiuta in virtù della grazia di Dio; e al 

tempo stesso uno sguardo verso il futuro, nella luce della fede.  

 

Cari fratelli e sorelle, rendiamo grazie a Dio per i doni che abbiamo ricevuto 

tramite il santo Papa appena canonizzato. Il mio augurio, che si fa preghiera in questa 

celebrazione eucaristica, è che la triplice fedeltà e i vincoli con la Sede Apostolica 

continuino ad accompagnare sempre il cammino di queste Chiese particolari. 

 

********** 

 

Consentitemi un’ultima breve riflessione. Questa celebrazione di 

ringraziamento è stata organizzata per oggi, quando celebriamo la memoria liturgica 

della Madonna di Fatima. E ciò per ricordare che il 13 maggio del 1981 Giovanni 

Paolo II miracolosamente sopravvisse ad un grave attentato, grazie alla Celeste 

protezione di Maria. Nella nostra visione di fede di ciò che avvenne 23 anni fa, ci fu 

Qualcuno che rovesciò le intenzioni e i piani di persone che deliberatamente avevano 

deciso di eliminare il Papa. Noi crediamo che ci fu la mano del Signore, grazie 

all’intercessione della Madre di Dio, com’è avvenuto spesso nella storia della 

Chiesa.   

 

Ci sono tanti segni nella vita e nel Pontificato di Giovanni Paolo II che parlano 

“una lingua mariana”. Nella sua devozione alla Madonna, egli affidò a Lei tutta la 

sua vita; e la Beata Vergine lo accompagnò sempre, in tutte le parti del mondo. Così 

avvenne anche qui, in Croazia: nei Santuari a Maria dedicati e davanti alle icone 

mariane qui venerate da secoli, egli sempre affidò le sorti della Chiesa.   

 

In Giovanni Paolo II possiamo trovare un esempio luminoso di devozione 

mariana. Ciò mi pare importante specialmente in questo mese di maggio 

tradizionalmente consacrato a Maria. Perciò ci rivolgiamo a lei, Madre della Chiesa, 



soprattutto oggi, affidandole - con filiale e rinnovato fervore - le ansie, le gioie e le 

speranze delle nostre Chiese particolari.  

 

Possa la Vergine Santa, Advocata Croatiae, fedelissima Mater, ottenere per 

tutti noi qui convenuti e per tutta la Chiesa croata - qui degnamente rappresentata dai 

suoi Sacri Pastori - abbondanza di benedizioni e di grazie. Amen! 

 


